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اگر بــاران بــه کوهســتان نبارد

آب
 به ســالی دجله گردد خشکرودی! 
ایرانیان چند سالی است معنای این 
شعر ســعدی شــیرازی، شــاعر بلندآوازه ایران را 
می فهمند و امســال هم به ســبب کاهش شدید 
بارش ها، سدهای کشور حتی در استان های پرآب و 
سرسبز شمالی با کاهش شــدید ذخایر آب مواجه 
شده اند. مؤسسه تحقیقات آب می گوید: بارندگی ها 
امســال نه تنها مناســب نخواهد بــود و باید بابت 
صرفه جویی هر مترمکعب آب پاداش 3هزار تومانی 

درنظر گرفته شود.
سیستان و بلوچستان، خوزســتان، یزد، اصفهان، 
همدان، تهران، مازندران و در یک برایند کلی همه 
اســتان های ایران با چالش کم آبی مواجه شده اند، 
حتی در اســتان سرســبز مازندران هــم وضعیت 
پیچیده و نزدیک به بحران اســت. ایران براســاس 
آمارها از ســال1393 یعنی حدود 9ســال قبل به 
دوران تنش آبی وارد شــد و امســال این تنش در 
صورت مدیریت نشدن مصرف آب و اعمال مدیریت 
یکپارچه بر منابع آبی کشور، ممکن است به بحرانی 
فراگیر تبدیل شود. وزارت نیرو رسما اعلام کرده از 
ابتدای مهر1۴۰۰ که ســال آبی آغاز شد تا انتهای 
شــهریور1۴۰1 درمجمــوع 18۰میلی متر بارش 
در کشور رخ داده که در مقایســه با دوره بلندمدت 
به میزان 237میلی متر بارندگی ثبت شــده، حدود 
2۴میلی متــر کمتر بارش داشــته ایم. ســازمان 
هواشناســی هم می گوید: امســال پاییــز منتظر 
بارش های زیاد نباید بود. عوارض تنش آبی اکنون 
به پایتخت کشور هم رســیده که در نیم قرن اخیر 
کم سابقه است و در عمل تهران با بحران خشکسالی 

مواجه شده است.
سیاست کوتاه مدت وزارت نیرو، تنبیه پرمصرف ها 
و اقــدام به قطع آب آنها، تشــویق مــردم به کمتر 

مصرف کردن آب و البته پاداش 3۰۰۰تومانی برای 
مشترکانی است که الگوی مصرف را رعایت کنند. 
به این امید که با تکرار روش پاداش در صنعت برق، 
این بار در صنعــت آب، بتوان از بحــران جلوگیری 
کرد. علی اکبر محرابیــان، وزیر نیرو که این روزها با 
یک چالش بزرگ مواجه شده، می گوید: قیمت یک 
مترمکعب آب 6۰۰تومان اســت و برای کسانی که 
صرفه جویی کنند، 5برابــر پاداش می دهیم و حتی 
ممکن اســت قبض برق این مشترکان صفر شود یا 
حتی طلبکار هم شوند و برای نخستین بار در تاریخ 
صنعت آب کشور قرار است صورتحساب با مبلغ صفر 

برای مشترکان کم مصرف صادر شود.

بحران آب در مازندران
تصور بحران آبی در استان های سرسبز و پرآب ایران 
ســخت اســت، اما واقعیت دارد و نمونه آشکار آن 
مازندران، نگین سبز ایران زمین است که هم اکنون 
با تنش آبی مواجه شــده و اگر ســرمایه گذاری در 
زیرســاخت ها صورت نگیرد، این بحران در آینده 
تشدید می شود، چراکه هم اکنون تنها 12درصد از 
نیاز آبی استان از محل جمع آوری آب های سطحی 
تامین می شود و حاکمیت نگاه منطقه ای و اختیارات 
مقامات محلی بر منابع آب روســتایی باعث شده 
تا در 9۰۰روســتای مازندران به صورت جزیره ای 
تصمیم گیری شود، افزون بر اینکه تنها 17درصد از 
جمعیت استان تحت پوشش فاضلاب قرار دارند که 
نسبت به میانگین کشوری عقب ماندگی وجود دارد.

به گزارش همشهری، اگر وضعیت به شکل فعلی ادامه 
یابد، تردید نباید کرد که حتی استان های شمالی با 
بحران آب مواجه می شوند و دولت سیزدهم در قالب 
طرح نهضت آبرسانی به روســتاها تلاش دارد تا از 
بروز تنش آبی در مناطق روستایی کشور جلوگیری 
کند و بالغ بر 73۰۰میلیارد تومان اعتبار برای بهبود 

وضعیت تامین آب در1۰هزار روســتاهای درگیر با 
تنش آبی درنظر گرفته شده است.

بهزاد برارزاده، مدیرعامل آبفای اســتان مازندران 
یکی از چالش های مدیریت بر منابع آبی روستاهای 
اســتان را مدیریت محلــی عنوان و اظهــار کرد: 
هم اکنون 9۰۰روســتا توسط شــوراها آبرسانی و 
مدیریت می شوند و به دلیل درآمدی که از این مسیر 
کسب می کنند از تحویل روستاها به آبفا خودداری 
می کنند. او با اشــاره به وضعیت جهاد آبرسانی به 
روستاهای مازندران می گوید: 128روستای استان 
با ایجاد 19مجتمع آبرسانی تحت پوشش طرح جهاد 
آبرسانی قرار گرفته که 3هزار مشترک استان تحت 
پوشــش محرومیت زدایی آبی قرار خواهند گرفت، 
اما مازندران در حوزه آبرســانی روســتایی شرایط 
بغرنجی دارد. برارزاده در پاسخ به سؤال همشهری 
درباره منابع تامین آب مازندران می گوید: هم اکنون 
12درصد استان از آب ســطحی و 88درصد از آب 
زیرزمینی با 7۴۰حلقه چاه و 373چشمه استفاده 
می کنند امــا زمان بارندگی با کــدورت آب و زمان 
قطع برق با خرابی پمپ ها مواجه می شویم که این 
چالش نشان می دهد باید بیشتر به سمت استفاده 
از آب های ســطحی برویم. این مقام مسئول با بیان 
اینکه زیرساخت استان مازندران برای 3میلیون نفر 
جمعیت ایجاد شــده، گفت: اگر بناست که میزبان 
خوبی برای مردم ایران باشیم باید نگاه ویژه داشته 
باشیم و زیرساخت ها را بهبود ببخشیم، در غیر این 
صورت در زمان پیک مصرف با مشکل خدمات رسانی 

مواجه می شویم، زیرا عرضه و تقاضا ناتراز می شود.
مدیرعامل آبفای مازندران یکــی از راه های تامین 
منابع آب اســتان را احداث ســدهای جدید برای 
اســتفاده حداکثری از آب های ســطحی عنوان و 
اســتفاده 88درصدی از آب هــای زیرزمینی برای 
تامین آب شــرب را ناشــی از فقر مطلق اعلام کرد 

و افزود: 17درصد جمعیت اســتان تحت پوشــش 
فاضلاب است و این شــرایط درحالی که این رقم در 
کشور 53درصد است، عدد نرمالی نیست. برارزاده 
با اشــاره به اجرای طرح های فاضلاب در شهرهای 
ساری، بابل، چالوس و نوشهر و اختصاص بودجه از 
سوی دولت تأکید کرد: ســرعت دادن به پروژه های 
جمع آوری پساب در روستاهای بالای سد استان یک 
اولویت مهم است و هم اکنون ظرفیت تصفیه خانه 
نوشــهر و چالوس 1۰هزار مترمکعب اســت، ولی 

ورودی فاضلاب 1۴هزار مترمکعب است.
این مقام مســئول با اشــاره به اعتبار ۴2۰میلیارد 
تومان برای اجرای طرح های فاضلاب اســتان پس 
از سفر رئیس جمهور گفت: در مرحله اول 1۰درصد 
و برای 1۴۰1، که 2۰درصد ایــن مبلغ اختصاص 
یافته و درصورت تامین بموقع اعتبار، تا پایان دولت 
سیزدهم، شــبکه تصفیه فاضلاب 3شهر از استان 

تکمیل خواهد شد.

تجارت آب در روستاها!
مدیرعامل آبفای مازندران می گوید: ما در اســتان 
36۰۰روستا داریم که تنها 17۰۰روستا و 99۰هزار 
نفر از جمعیــت تحت پوشــش آبفا قــرار دارند، 
تصدی گری روستاها با آبفا است اما مقاومت کاذبی را 
از سوی شوراها، دهیارها و آبدارها در تحویل روستاها 
به آبفا شاهدیم، درحالی که ما آمادگی خدمت رسانی 
به دورترین نقاط روســتایی را هم داریــم. برارزاده 
همچنین با هشدار نسبت به تنش آبی در شهرهای 
مازندران افزون بر روستاهای استان، اظهار کرد: در 
شهرها هم تنش آبی و محدودیت در خدمت رسانی 
وجود دارد به دلیل اینکه عرضه و تقاضا برابر است، در 
زمان پیک مصرف با چالش مواجه می شویم و مجبور 
می شویم با تانکر آبرسانی کنیم، بنابراین درخواست 

67۰میلیارد تومان اعتبار را داده ایم.

تنشآبیازسیستانوبلوچستان
تامازندرانسرسبز!

خشکسالی را جدی تر بگیرید؛ مصرف را کنترل کنید

در مراسم روز ملی صادرات تأکید شد

همه با هم برای صادرات
صادرات، اسم رمز توســعه اقتصادی و بالندگی تولید 

تجارت
است و در همین راســتا، دیروز در مراســم روز ملی 
صادرات، بر مشارکت دولت، مجلس و افسران جنگ 
تحریمی یعنی تولیدکنندگان و صادرکنندگان برای رونق تولید، توسعه 

صادرات و احیای سهم ایران از اقتصاد منطقه تأکید شد.
به گزارش همشهری، در مراسم بیست وششمین سالروز ملی صادرات 
بر لزوم مشــارکت همه ذینفعان و نقش آفرینان حوزه صادرات برای 
تقویت و تعالی این حوزه تأکید شد. دولتمردان وعده هایی نظیر کاهش 
پیچیدگی صادرات، مثبت شــدن تراز تجاری و تسهیل بازگشت ارز 
حاصل از صادرات دادند و فعالان بخش خصوصی بر خواسته هایی نظیر 
تشکیل شــورای تجارت خارجی و توجه به نیازهای واقعی اقتصاد در 

تدوین برنامه هفتم توسعه پافشاری کردند.

پیچیدگی صادرات کم می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت در مراســم دیروز با اشاره به اینکه رتبه 
ایران در شاخص پیچیدگی صادرات در سال قبل به 65رسیده است، 
وعده داد که این شاخص تا چشم انداز 1۴۰۴ به زیر ۴۰ برسد. سیدرضا 
فاطمی امین همچنین با بیان اینکه صادرات برای مثبت شــدن تراز 
تجاری کشور بسیار اهمیت دارد، گفت: هر کشوری که بتواند صادرات 
بیشتری داشته باشد وضع بهتری دارد و این به معنای تراز تجاری مثبت 
است و ما نیز اعلام می کنیم که با روند فعلی، تراز تجاری کشور در پایان 
سال آینده مثبت می شود. او ادامه داد: واردات سال گذشته 52میلیارد 
و صادرات غیرنفتی ۴7میلیارد دلار بود و امســال در 6ماه ابتدایی این 
اختلاف به 2میلیارد دلار رسید و به زودی برای سال آینده این اختلاف 
از وضعیت منفی خارج و مثبت خواهد شد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
همچنین کارکرد دیگر صادرات را افزایش توان قدرت کشور عنوان کرد 

که باید از مسیر صادرات فناورانه و دانش بنیان پیگیری شود.

تغییر اهداف صادرات
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت درخصوص هدف صــادرات گفت: تا 
پیش ازاین هدف ارزآوری بود اما به مثبت شدن تراز تجاری هدف اصلی 
تغییر کرده و صادرکننده باید برای ایجاد اعتبار و قدرت ایران در دنیا 
صادرات انجام دهد. فاطمی امین تأکید کرد: هدف گذاری رسیدن به 

75میلیارد دلار صادرات غیرنفتی بر همین اساس بود و کیفیت کالای 
صادراتی اهمیت داشت. در دنیا شاخصی به نام پیچیدگی وجود دارد که 
به فناوری ساخت کالا مرتبط می شود، هرچه کالای تولیدشده فناوری 
پیچیده تری داشته باشد، شاخص پیچیدگی هنگام صادرات افزایش 
می یابد. خوشبختانه این شاخص جهانی که 15سال پیش برای ما رتبه 
بالای 1۰۰ بود، سال قبل به 65 رسید و سال 1۴۰۴ به زیر ۴۰ خواهد 
رسید. وی گفت: اگر کشوری بتواند کالای پیچیده تولید کند، به معنای 

این است که دانش مولد دارد.
 اینکه ما بر دانش بنیان بودن کالاها تأکید می کنیم، منظور مولد بودن 
آن علم است نه تعداد مقالات منتشر شــده و دانشجو و هیأت علمی. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به اینکه دانش مولد خود را در 
صادرات نشان خواهد داد، گفت: در این زمینه دولت نقش حمایتگری 
و نظارت دارد و باید زیرســاخت های تجارت را که همان ایجاد روابط 
سیاسی و بین المللی و توســعه زیرساخت های لجســتیک و انتقال 
پول است،  فراهم کند. او پیوســتن به توافقنامه تجارت آزاد اوراسیا و 
پیمان شانگهای را برای توســعه صادرات مؤثر دانست و افزود: اوراسیا 
17۰میلیون جمعیت و بازار 8۰۰میلیون دلاری دارد. اعضای شانگهای 
نیز یک چهارم خشــکی دنیا، ۴۰درصد جمعیت دنیا و یک سوم رشد 
اقتصادی را به خود اختصاص داده اند و بزرگ ترین مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان دنیا هستند.

درخواست تشکیل شورای تجارت خارجی
در بخشی از مراسم روز ملی صادرات، رئیس اتاق ایران، ایجاد شورای 
تجارت خارجی به منظور یکپارچگی در سیاستگذاری های تجاری را از 
خواسته های اصلی بخش خصوصی و به ویژه صادرکنندگان عنوان کرد و 
گفت: مدیریت واحد یکی از نیازهای مهم در حوزه تجارت خارجی است 
که باید به آن رسیدگی کرد. به خصوص که به دلیل تعدد دستگاه های 
درگیر و نبود مدیریت یکپارچه در تجارت خارجی آسیب های جدی 
را به روند توسعه اقتصادی کشور وارد کرده است. غلامحسین شافعی، 
گفت: طبق یافته های مرکز پژوهش های اتاق ایران، براســاس قوانین 
مصوب حدود ۴۴دســتگاه در ایران به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
درگیر تجارت هستند؛ درحالی که در کشورهای موفق با رشد قابل توجه 
تجارت خارجی، مرکز واحد و مشــخصی برای سیاســتگذاری شکل 

خبر خوب در پاییز کم باران
 طرح الگوی کشت

 همین هفته اجرا می شود
طرح الگوی کشت و همچنین کشاورزی قراردادی از هفته جاری 
اجرا خواهد شــد؛ این یعنی بعد از ســال ها تذکر کارشناسی، 
قرار اســت به صورت علمی برای مصرف آب بخش کشاورزی و 

ساماندهی بازار محصولات این بخش اقدام شود.
به گزارش همشهری، فشار خشکسا لی های متوالی به منابع آبی 
ایران در حالی اســت که بخش عمده آب استحصالی کشور در 
بخش کشاورزی مصرف می شود و این موضوع از یک سو تخریب 
منابع آبی کشور را تشدید کرده و از سوی دیگر بخش کشاورزی 
را به عنوان یک بخش استراتژیک در اقتصاد ایران با تهدید جدی 
مواجه ساخته اســت. طرح الگوی کشــت و برنامه کشاورزی 
قراردادی، تلاش می کند مســیر را برای استفاده بهینه از آب و 
زمین و همچنین تأمین قاعده مند نیازهای غذایی کشور هموار 
کند. وزیر جهادکشاورزی پنجشنبه گذشته در جریان سفر به 
اســتان مازندران اعلام کرد که طرح الگوی کشت و کشاورزی 
قراردادی از هفته آینــده )هفته جاری( با حضور رئیس جمهور 
به صورت رسمی آغاز می شود.الگوی کشت موضوعی است که 
شاید سابقه 5۰ساله در کشور دارد و با سختی هایی در اجرا تا به 
امروز مواجه بوده و براساس قانون، دولت سیزدهم پای ابلاغ این 
طرح ایستاده است و تلاش می کند موانع اجرای الگوی کشت را 

در کشور برطرف کند.
بــه گــزارش صداوســیما، ســیدجواد ســاداتی نژاد، وزیر 
جهادکشاورزی می گوید: این الزامات با توجه به برنامه ریزی هایی 
که شــده در ســطح کارگروه ملی الگوی کشــت با دســتور 
رئیس جمهوری ابلاغ شد و با حضور معاون اول رئیس جمهوری 
و حضور دســتگاه های مختلف اجرا خواهد شــد. به گفته او، 
اســتانداران رئیس کارگروه اســتانی الگوی کشت هستند تا 
هماهنگی هــای لازم بین دســتگاهی را برقــرار کنند و طرح 
الگوی کشت عملیاتی شود. به گفته وزیر جهادکشاورزی، تمام 
کمک های فنی اعتباری وزارت جهادکشاورزی براساس الگوی 

کشت جاری و در استان های مختلف کشور اعمال می شود.

هدایت یارانه ها در طرح الگوی کشت
وزیر جهادکشــاورزی می گوید: با موافقتی که در شورای عالی 
آب انجام شد یارانه بخشودگی آب بها و برق بها با هم روی الگوی 
کشت اعمال می شود و تلاش ما بر این است که عوارض صادرات 
را برای کاهــش تولید محصولات آب بــر و افزایش محصولات 
استراتژیک را که دستور مقام معظم رهبری نیز هست در الگوی 
کشت عملیاتی کنیم که به همه اســتان ها ابلاغ شده و برنامه 
اقدام را از هفته جاری در تک تک اســتان ها اجرا خواهیم کرد. 
به گفته او، در سال 1۴۰2 ردیف اجرای الگوی کشت را در بودجه 
خواهیم داشــت تا بتوانیم الزامات الگوی کشت را از آن محل 
اجرایی کنیم. وزیر جهادکشاورزی با اشاره به اینکه مزیت نسبی 
کشاورزی کشور ما حوزه باغبانی است، عنوان کرد: در این حوزه 
می توانیم صادرات بســیار خوبی داشته باشیم و حوزه ارزآوری 
است اما متأســفانه به آن کم توجهی شده است، بخش باغبانی 
تولید ثروت می کند، اما کشاورزی همیشه با تولید غله و زراعت 

شناخته شده است.

هدف گذاری برای ۱۰۰هزار هکتار گلخانه
وزیر جهادکشاورزی می گوید: ما باید 1۰۰ هزار هکتار گلخانه 
ایجاد کنیم که در طول چند ســال به حــدود 25 هزار هکتار 
رســیده ایم و تا رســیدن به 1۰۰ هزار هکتار راه درازی داریم. 
ســاداتی نژاد می افزاید: مأموریت رئیس جمهــوری به وزارت 
جهادکشاورزی این است که ســبزی و صیفی از مزارع گلخانه 
منتقل شود و اراضی کشــاورزی به کشــت غلات اختصاص 
یابد که نیاز به برنامه ریزی دقیــق داریم. او تأکید می کند: ما به 
ســرمایه گذاری در این بخش نیاز داریم و باید سرمایه گذاران 
را از فولاد و پتروشــیمی به سمت کشاورزی سوق دهیم؛ سهم 
کشاورزی 11.7درصد در GDP است و باید در سال همین میزان 
در کشاورزی سرمایه گذاری شود اما تاکنون تنها ۴درصد محقق 
شده است و باید توسط مردم سرمایه گذاری انجام شود که برای 

این کار به ایجاد انگیزه نیاز داریم. 
به گفته او، در سفرهای اســتانی 2۰هزار میلیارد تومان توسط 
دولت به بخش کشــاورزی اختصاص داده شــد که با مصوبه 
مجلس برای بندت تبصره 8، با فــروش اموال به ارزش 3۰هزار 
میلیارد تومان، می توانیم این 2۰هــزار میلیارد تومان را از این 

بخش اختصاص دهیم.
 

کشاورزی قراردادی با 8۰۰هزار کشاورز
کشاورزی قراردادی یکی از محوری ترین اقدامات دولت سیزدهم 
در حوزه کشــاورزی اســت و آنگونه که وزیر جهادکشاورزی 
می گوید: آزمایش هاي لازم در این زمینه انجام شده و نرم افزار 
و سامانه آن با همکاری همراه اول خریداری شده که 8۰۰هزار 
کشاورز به این سامانه متصل شــده اند و از هفته آینده کار آن 

آغاز می شود. 
ساداتی نژاد با اشاره به اختصاص 15هزار میلیارد تومان اعتبار 
توســط بانک کشــاورزی به این حوزه، می افزاید: کشاورزان 
گندم کار بابت بیمه و کود پولی پرداخت نخواهند کرد و در زمان 
تحویل گندم به شرکت بازرگانی دولتی تسویه حساب می کنند، 
کشاورزی قراردادی هم به تولید کمک می کند و هم معیشت 
کشــاورزان را تقویت می کند و این کار از هفته آینده با حضور 
رئیس جمهوری به صورت رسمی آغاز می شود تا بتوانیم براساس 
الگوی کشت کار را پیش ببریم. دیروز فرشید فرخ نژاد، مدیرعامل 
بانک کشــاورزی نیز اعلام کرد که بخشی از منابع این بانک در 
قالب تسهیلات در چارچوب زنجیره تأمین، الگوی کشت و کشت 

قراردادی محصولات کشاورزی اختصاص خواهد یافت.

زمین های کشاورزی سنددار می شود
نکته دیگری که ساداتی نژاد به آن اشاره می کند، سنددار شدن 
زمین های کشاورزی است. او می گوید: طبق برنامه ریزی ها قرار 
است تا پایان دولت ســیزدهم تمامی اراضی کشاورزی دارای 
سند شوند. در مرحله و ســال اول 6 درصد اراضی دارای سند 
شــدند و این طرح دارای 2 مرحله رفع تداخل و سنددار شدن 
اســت و تا پایان ســال جاری تمامی مداخلات رفع می شود. 
وزیر جهادکشاورزی همچنین با اشاره به راه اندازی رصدخانه 
کشاورزی ایران، تهیه آمار و اطلاعات مربوط به بخش کشاورزی 
را ازجمله اهداف دانست و گفت: تا پایان دولت این طرح تکمیل 

و اجرا می شود تا به عنوان میراث از دولت به جا ماند.

تنگنای پولی
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی 
افزایش کفایت ســرمایه بانک ها را یک 
ضرورت می داند و می گوید: طبق مصوبه 
شورای پول و اعتبار، بانک ها می توانند از 
محل فروش اموال مازاد، نسبت به افزایش سرمایه خود اقدام 
کنند. او در عیــن حال می افزاید: تمامــی بانک ها می توانند 
براساس مجوز اعطا شده به آنان و برای تجهیز منابع، به اندازه 
23۰۰میلیارد تومان اوراق سپرده عام منتشر کنند. این اوراق 
امکان مناسبی برای تجهیز منابع و جبران کمبود نقدینگی 
در اختیار بانک ها می گذارد و در بازار ســرمایه قابل انتشار و 

معامله خواهد بود.
ناگفته پیداســت که بانک ها با تنگنای شــدید منابع مواجه 
هســتند و با اســتفاده از ابزارهایی چون اوراق سپرده با نرخ 
بالاتر از نرخ سود سپرده های علی الحساب ممکن است بتوانند 
بخشــی از منابع خود را تجهیز کنند اما واقعیت مســلم این 
است که شبکه بانکی کشــور از چالش ناترازی، حجم بالای 
تسیهلات تکلیفی و تحمیلی و البته شکاف سنگین در کفایت 

سرمایه رنج می برد. 
از سوی دیگر سیاســت های چندســاله برای بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها هم چندان مؤثر واقع نشده چرا که افزایش 
سرمایه بانک ها از محل تجدید ارزیابی دارایی ها فاقد کیفیت 
لازم   و حتی افزایش سرمایه آنها از محل فروش اموال مازاد 
هم سخت، پیچیده و دشوار است. راه حل این است که افزایش 
سرمایه بانک ها از محل آورده نقدی سهامداران صورت گیرد. 
درخصوص بانک های دولتی، البته این دولت است که به عنوان 
سهامدار باید نقدینگی جدید را برای بهبود شاخص کیفیت 
سرمایه بانک ها درنظر بگیرد. در غیراین صورت تنگنای پولی، 

بانک ها را با بحران مضاعف و سنگینی مواجه خواهد کرد.

بانک ها؛ مانع توسعه!
خبر: احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد با بیان اینکه 
ذهنیت ها در شــبکه بانکی و مالی باید اصلاح شود 
تصریح کرد: برخی بانک ها خودشــان مانع رشد و 
توسعه هســتند. به گفته او شبکه بانکی نباید صرفا 
نگاه به تســهیلات گیرنده در کلانشهر داشته باشد 

بلکه باید به شهرهای کوچک هم توجه شود.
نقد: اصلاح ذهنیت شــبکه بانکی وقتی به نتیجه 
مطلوب می رسد که الگوی حاکم بر بانک ها از سلطه 
نگاه دولتی ها در اختصاص منابع و تسهیلات کاسته و 
به جای اصرار بر سیاست های دستوری و تحمیلی به 
بانک ها، یک ساختار مبتنی بر شفافیت در عملکردها 
و سنجش دقیق رفتار آنها بر مبنای استانداردهای 
بانکی حاکم شــود. این گفته وزیر اقتصاد درست 
است که بیشتر بانک ها ترجیح می دهند در اعطای 
تسهیلات به کلانشــهرها توجه کنند تا شهرهای 
کوچک، اما سؤال اینجاست که این تغییر در انتخاب 
تسهیلات بانکی، ریشه در کجا دارد و آیا حجم بالای 
تسیهلات تکلیفی به بانک ها و نکول آن باعث نشده 
تا بانک ها برای سرپا ماندن راهی برای برون رفت از 
وضعیت حاکم پیدا کنند؟ فراموش نکنیم که بانک 
درهرحال یک بنگاه اقتصادی اســت و اگر چندین 
سال با زیان مواجه شود، فلسفه وجودی اش از بین 
مــی رود. بنابراین اگر بانک ها قرار اســت به فرمان 
دولت ها و مجلس هــا وام ارزان بدهند، هزینه آن را 
چه کســانی باید بپردازند، دولت یا سپرده گذاران؟ 
آنچه باعث انحراف در عملکرد بانکی شــده، بیشتر 
برخاســته از نوع نگاه به سیاست های پولی و بانکی 
اســت و بانک ها بیش از آنکــه در خدمت اقتصاد و 
توسعه باشند، گرفتار مطالبات اهل سیاست شده اند. 
نتیجه هم البته درنهایت نه مطلوب بانک ها، دولت ها، 

مجلس و مردم خواهد بود.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

گزارش

 اولین هواپیمای ایرانی
3سال دیگر می پرد

رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری با اشاره به آغاز عملیات 
ســاخت هواپیمای مســافربری داخلی گفت: 36ماه دیگر 
نخســتین هواپیمــای مســافربری وارد چرخــه عملیات 

خواهد شد. 
به گزارش خانه ملــت، محمد محمدی بخــش اظهار کرد: 
پروژه ساخت هواپیمای مسافربری ایرانی در شرکت صنایع 
هواپیمایی ایران )صها( وزارت دفاع از مدت ها پیش راه اندازی 
و پروژه های متعــددی در دســتور کار قرار گرفته اســت. 
البته تولیدات محصول مشــترک بوده و تعدادی هواپیمای 
مســافربری نیز ساخته شــد اما به دلایل مختلف و فنی این 
روند متوقف شــد. وی با بیان اینکه خط تولیــد و کارخانه 
هواپیماســازی پس از توقف ساخت حفظ شــد، افزود: بعد 
از دســتور رئیس جمهور برای ســاخت هواپیما مسافربری، 

بازطراحی شد. 
در همین راســتا 3 وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت جهت 
تأمین منابع مالی و هماهنگی، وزارت دفاع به عنوان مجری و 
وزارت راه و شهرسازی و سامان هواپیمایی کشوری به عنوان 
راهبر پروژه تعریف شدند که باید تأیید لازم را برای هواپیمای 
مسافربری ارائه کنند. رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
تأکید کرد: این کنسرسیوم کار خود را از سال گذشته شروع 
و پلتفرم های مختلفی را طراحــی کرد، از طرفی کارخانه نیز 
فعالیت خود را برای ساخت محصول مشترک و هم برای تولید 
هواپیمای داخلی شروع کرد. پیش بینی می شود ظرف 36ماه 
نخستین هواپیمای مسافربری که محصول این کنسرسیوم 

است وارد چرخه عملیات شود.

گرفته و تجربه نشان می دهد که این تفکر به کاهش هزینه مبادله در 
روند تجارت کمک می کند. او تأکید کرد که خواسته بخش خصوصی 

تشکیل شورای تجارت خارجی است.

برنامه ها را متحول کنید
در بخشی از مراسم روز ملی صادرات، رئیس اتاق ایران بازنگری در شیوه 
نقش آفرینی در زنجیره ارزش جهانی را مــورد توجه قرار داد و ضمن 
تأکید بر ضرورت تحول اساســی در حوزه صــادرات غیرنفتی، گفت: 
بررســی 1۰قلم عمده صادراتی کشور نشــان می دهد که محصولات 
پتروشیمی و میعانات گازی تقریباً نیمی از صادرات غیرنفتی ایران را 
تشکیل می دهند. از طرفی تمرکز جغرافیایی صادرات ایران به گونه ای 
است که سهم 5شــریک اصلی صادراتی ایران حدود 7۰ تا 75درصد 
صادرات ایران را تشکیل می دهند. از ســوی دیگر، در چند سال اخیر 
ســهم کالاهای با فناوری بالا در ترکیب صادرات زیر یک درصد بوده 
و بخش بیشــتر صادرات ایران مبتنی بر منابع بوده است که این زنگ 

خطری برای کشور به شمار می آید. 
رئیس اتاق ایران با اشاره به پیش بینی تحلیلگران از تغییرات منطقه ای 
و جهانی در سال های آتی، تصریح کرد: سیاســتگذاری براساس این 
تحولات بر آینده ایــران و جبران عقب افتادگی هــای اقتصادی مهم 
است و باید در برنامه هفتم این تغییرات ملاک عمل قرار بگیرد چراکه 
بی توجهی به آن موجب می شــود جوانان و نسل فعلی، سیاستگذاران 

را نبخشند.

احیای توافقات تجاری با همسایگان
در مراسم دیروز، رئیس سازمان توسعه تجارت ایران نیز با بیان اینکه 
توافقات تجاری با اندونزی، پاکستان، ترکیه و... در حال انجام و احیاست، 
گفت: با اصلاح روابط توانستیم ارز را با کمترین هزینه و بالاترین سرعت 
در منطقه مبادلــه کنیم. علیرضا پیمان پاک درباره وضعیت توســعه 
تجارت نیز گفت: درخصوص مانع زدایی، تصمیم ها و سیاســت هایی 
که مانع جدی بر سر راه توســعه صادرات و تجار بود را برطرف کردیم 
و درخصوص مشکلاتی که بازگشــت ارز ایجاد کرده بود با روش های 
مختلف ازجمله واردات در قبال صادرات در همه گروه های کالایی جز 
چند گروه محدود با تسریع در اعاده و کاهش قوانین مزاحم توانستیم 
راه را برای تجار باز کنیم. او همچنیــن از برنامه ریزی برای حضور در 
بازارهای بکر و نوظهور مانند آفریقا، اوراسیا و جنوب شرق آسیا خبر داد 
و گفت: از ابتدای سال ۴۰هیأت تجاری از آفریقا به ایران آمده اند و هفته 
آینده نیز 31مدیر خرید از شرکت های بزرگ روسیه و بلاروس به تهران 

می آیند تا توافقات مهمی انجام شود.

وضعیت سد آیت الله صالحی مازندرانی در منطقه سوادکوه استان مازندران    عکس: همشهری


